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بسیار می شنویم که فساد و اشرافیت همه مسئولان 
نظام را فراگرفته است. تقریباً مردم نمی پذیرند که 
امروز مسئولی وجود دارد که مثل خودشان زندگی 
کند و درگیر مسائل و مشکلات اقتصادی باشد. عمدتاً 
باور بسیاری این است که مسئولان در طبقه ای جدا از 

طبقه مردم زندگی می کنند. نظر شما چیست؟
من تجربه شخصی ای از این نوع مواجهه مردم دارم که به نظرم 
اگر آن را بگویم خود به خود به سؤال شما پاسخ داده می شود. 
یک شب زمانی که در ستاد کل نیروهای مسلح مسئول آماد و 
پشتیبانی بودم با مترو آمدم تا ایستگاهی که از آنجا باید تاکسی 
سوار می شدم و می رفتم منزل. آن زمان هنوز در رسانه ها هم 
مطرح نشده بودم و تصورم این بود که کسی من را نمی شناسد. 
در آن تاریکی منتظر تاکسی بودم که یک دفعه موتورسواری 
جلویم ایستاد و گفت سردار بپر بالا! دیدم ظاهراً من را شناخته 
و کاری هم نمی ش��ود کرد. خلاصه با تعارفات معمول، ترک 
موتورش نشستم. همین که سوار شدم شروع کرد تعریف کردن 
که من کارمند فلان جا هستم و چون حقوقم کفاف زندگی ام 
را نمی دهد مجبورم عصرها با موتور مسافرکشی کنم. تعریف 
کرد تا رسید به همین حرف هایی که الان شما نقل کردید. گفت 
همه جا را فساد فراگرفته و مس��ئولان همه دارند می خورند و 
می برند. من ش��روع کردم بحث کردن که اگر همه مسئولان 
بخورند که نمی ش��ود کش��ور را اداره کرد و پیشرفتی حاصل 
نمی شود و از این قبیل استدلال ها اما هر چه من گفتم آن آقا 
قانع نشد تا رسیدیم به نزدیکی های منزلمان. وقتی رسیدم به 
خودم گفتم اگر من الان پیاده شوم و این شبهه را پاسخ ندهم 
این بنده خدا دیگر هرکس سوار موتورش شود همین حرف ها 
را تکرار می کند، آخرش هم می گوید من به سردار نقدی هم 
گفتم و این خیلی بد می ش��ود. گفتم این ک��ه ترک موتورت 
نشسته کیست؟ گفت تو سردار نقدی هستی دیگر! گفتم من 
که سردار این مملکت هستم و مسئولیتم را هم می دانی الان 
ترک موتور تو نشسته ام و آن وقت تو این را نمی بینی و می گویی 
همه مسئولان فاسد هستند؟ تو اداری هستی، می دانی الان 
هم رده من در کش��ور امارات که یک شهرستان ما هم نیست 
با چنین ترازی از مس��ئولیت و با آن حقوق و پورس��انتی که 
می گیرد سه تا بنز ضدگلوله و چند ویلا و خانه دارد! گفت نه تو 
استثنا هستی و من تو را می شناسم. گفتم نه اتفاقاً من استثنا 
نیستم. اینجا در محله ما مسئولان لشکری بسیاری هستند بیا 
با همین موتورت در خانه هر کدام را که دوست داری، بزنیم و 
من درخواست می کنم برویم داخل خانه و زندگیشان را ببینی. 
اگر وسایل زندگیشان مانند کسی بود که اهل بخور بخور است 
من حرف شما را قبول می کنم ولی اگر نبود تو باید توبه کنی! 
اینجا دیگر ساکت شد و من خیالم راحت شد که رسالتم را انجام 
دادم. الان هم باز همین استدلال را می توانم در پاسخ به سؤال 
شما کنم. من با خیلی از فرماندهان س��پاه و ارتش رفت وآمد 
دارم. واقعاً زندگی شان خیلی ساده و مثل عموم مردم است. به 
نظر من تعداد مسئولانی که زندگی ساده و معمولی دارند خیلی 
بیشتر از کسانی است که زندگی اشرافی دارند. البته مدیران و 
وزیران دولت فعلی زندگی های متفاوتی دارند. دولت های قبلی 
خیلی بهتر از چیزی بود که الان است. الان نمی شود از زندگی 
مس��ئولان دفاع کرد، چون تصور مردم از زندگی مس��ئولان، 
زندگی مسئولان دولت فعلی است. در دوره های قبلی حتی در 
دولت هایی که گرایشات درستی در اقتصاد و عدالت نداشتند 
زندگی و منش مدیران و وزیران خیلی قابل دفاع تر از چیزی 

بود که الان هست.

البت�ه دولت های قبلی هم بخش عمده ش�ان همین 
افرادی بودند که الان هستند!

بله ولی آن دوره ثروت امروز را نداشتند. امام راحل می فرمایند 
تا زمانی که مسئولان کشور و فرماندهان سپاه و ارتش و رئیس 
جمهور از طبقه متوسط و مادون متوس��ط باشند، برای کشور 
مشکلی پیش نمی آید یا اگر مش��کلی پیش بیاید رفع می شود 
ولی خطر از آن جا ش��روع می ش��ود که غیر از این ها باش��د. در 
ادامه همین فرمایش که در تاریخ 60/11/19 اس��ت امام بحث 
روانشناس��انه  خیلی جالبی ارائه می کنند که چه حالات روحی 
در افراد غیر طبقه متوسط و منسوب به اشراف هست که وقتی 
مسئولیت می گیرند کشور را می برند به سوی ارتباط و وابستگی 
به ابرقدرت ها. یعنی دقیقاً همین حالتی که الان در دولت ما وجود 
دارد که افراد حاضر در دولت چون خودشان عمدتاً ثروتمند و از 
طبقه اشراف هستند، دوست دارند با اشراف و ثروتمندان ارتباط 
داشته باشند تا ثروت های خودشان را افزایش دهند که این خطر 
بزرگی اس��ت. البته ساده زیس��تی در دوره های مختلف تعریف 
مختلفی دارد. من الان زندگی ام را اگر بخواهم مقایس��ه کنم با 
زندگی شهید بروجردی در اول انقلاب، زندگی من اشرافی است 
و ساده زیست حساب نمی شوم. ایشان جانشین قرارگاه حمزه بود، 
به اندازه چند لشکر نیرو زیر دستش بود ولی محل زندگی اش یک 
خانه دو اتاقه بود که وس��طش را نئوپان کشیده بودند و فرمانده 
سپاه آذربایجان غربی نیز در همین خانه زندگی می کرد. شهید 
بروجردی خودش قسمتی می نشست که آشپزخانه نداشت. برای 

آشپزی یک گاز پیک نیکی گوشه هال گذاشته بودند و روی آن غذا 
درست می کردند. قبل از این خانه هم وقتی در کرمانشاه ساکن 
بودند باز با دو تا دیگر از فرماندهان در یک خانه مشترک زندگی 
می کردند یعنی سه تا خانواده زن و بچه دار در یک ساختمان سه 
خوابه زندگی می کردند. این ها واقعیت های این انقلاب است اما 
اگر به نسبت عرف امروز جامعه بگیریم واقعاً تصوری که خودم 
الان دارم این اس��ت که زندگی اکثر مس��ئولان امروز ما در تراز 
زندگی ساده ای اس��ت که مردم دارند و به عبارت دیگر در عرف 
جامعه ساده زیست هستند اما معتقدم همان عده اندک اشرافی 
هم برای نظام اسلامی ناپسند اس��ت چراکه اولاً در شأن انقلاب 
نیست و خلاف رویه اسلامی است و ثانیاً اینکه تصور کلی نسبت 
به مس��ئولان را خراب می کند و مردم نگاه ش��ان به مس��ئولان 
عوض می شود. همین است که وقتی مردم مسئولی را در صف 
نانوایی یا در میوه فروشی و مترو می بینند خیل تعجب می کنند 
چراکه در نظام اسلامی بر اساس آنچه حضرت امیر فرمودند بر 
پیشوایان واجب است که خودش��ان را با مردم ضعیف و سطوح 
پایین جامعه مقایس��ه و تنظیم کنند. این یعنی ساده زیستی از 
واجبات مسئولیت در نظام اسلامی است. به اعتقاد من زندگی 
یک مسئول در جمهوری اسلامی باید به گونه ای باشد که وقتی 

مردم زندگی اش را می بینند، احساس آرامش کنند.
در ساده زیستی چه برکاتی دیده اید؟

به نظرم اگر زندگی کسی ساده باشد، خودش و وجدانش راحت تر 
است. شما وقتی مسئولیت داری، آن هم در سطح کشوری، مرتب 

نامه هایی از نیروهای خودت روی میزت می آید که به خاطر کم 
بودن حقوقی که می گیرند، مشکلات حادی در زندگی شان وجود 
دارد. اگر مسئولی ساده زیست نباشد چطور می تواند این نامه ها 
را بخواند، مشکلات زیر دستانش را حس کند و به آنها رسیدگی 
کند؟ در کنار این نامه ها مراجعات مردمی را هم لحاظ کنید. مثلًا 
من خودم که سخنرانی می روم به جای پاکت  های متداول پولی 
که به سخنرانان می دهند، به من پاکت مشکلات می دهند! مردم 
در جهیزیه، بدهی، قسط وام و... مانده اند. در یک استان دو ساعت 
سخنرانی داشتم، وقت برگشتم یک گونی نامه به من دادند! هر 
چه فکر کردم دیدم هر قدر هم امکانات داشتم، نمی توانستم همه 
این ها را حل کنم. با این وجود اگر مسئولی خودش زندگی اشرافی 
داشته باش��د، با دیدن این همه درد و رنج مردم، عذاب وجدان 

نمی گیرد؟ وقتی بنا به عذاب وجدان است، دیگر خانه پرتجمل 
می خواهم چه کار کنم؟ خانه ای که در آن آرامش نیست به چه 
درد می خورد؟ آدم هی این نامه ها را می خواند، قسط و گرفتاری 
مردم را می بیند و از آن طرف می بیند بچه و همسر خودش در ناز 

و نعمت بزرگ می شوند!
عکسی چند ماه پیش از شما منتشر شد که در مترو 
بودید؛ خیلی ها تعجب کردند و واکنش های زیادی به 
همراه داشت. به نظرتان چه شده که اگر مسئولی به 

مترو بیاید این قدر مردم تعجب می کنند؟
این هم از غصه های ماست. یک برادری این عکسی را که می گویید 
در تلفنش به من نشان داد. گفت سردار عکست را ببین در توئیتر 
چه کرده اس��ت! من واقعاً ناراحت شدم چون نمی دانستم از من 
عکس انداخته ا ند. کلی هم کامنت داش��ت آن عکس. یک سری 
حمله و یک سری دفاع کرده بودند. من بیشتر حسرت خوردم که 
چرا وقت جوان ما باید صرف زدن این حرف ها درباره عکس من 
شود. به نظرم این از دو مورد نشئت می گیرد؛ یکی اشرافی گری 
برخی مس��ئولان و یکی هم تصویری که رس��انه ها از مسئولان 
جمهوری اس��لامی س��اخته اند. این دو در کنار هم کاری کرده 
که من در زندگی معمولی خودم وقتی مثلًا می روم میوه یا نان 
بخرم یک دفعه یک نفر می آید زیر گوشم می گوید سردار عجب 
کاری کردی تو! یا وقتی سوار مترو می ش��وم در فضای مجازی 
سروصدا بپیچد که نقدی سوار مترو ش��ده است! خب من دارم 
زندگی معمولی خودم را می کنم. خیلی ها که این طور جاها من را 
می بینند می گویند تو دید ما را نسبت به نظام عوض کردی! من 
واقعاً هر جا اقتضا کند با هر وسیله ای که بشود می روم ولی مردم 
فکر می کنند من باید چند محافظ و ماشین داشته باشم! جداً همه 
مسئولان ما آن طور نیستند که برخی تصور می کنند. رسانه ها 
خیلی مؤثر هستند، کاری کرده اند که آن موتورسواری که ترکش 

نشستم من را نمی دید و هی می گفت مسئولان فلان هستند!
الان هم یعنی با مترو رفت وآمد می کنید؟

نه. متأسفانه از محل کار من تا منزل مترو وجود ندارد. اگر وجود 
داشت، راحت تر بودم که با مترو جابه جا شوم. الان فقط بر اساس 
اقتضائات کار س��وار مترو می ش��وم. گاهی که باید جلسه ای را 
بروم که می فهمم به خاطر ترافیک به موقع نمی رسم سوار مترو 
می شوم. ساختگی هم نیست، واقعاً در ساعت های پرتردد وقتی 

می خواهم جایی بروم با مترو می روم.
از بچه های قدیمی روزنامه شنیدم آن زمان که رئیس 
س�ازمان بس�یج بودید، یک روز بنا بود برای بازدید 
از روزنامه جوان تش�ریف بیاورید؛ بچه ها می گفتند 
همه منتظر بودیم س�ردار الان با تش�ریفات برسند 
ولی ناگه�ان دیدیم ی�ک پراید جل�وی در روزنامه 
ایس�تاد و پرس�ید روزنامه جوان اینجاست؟ وقتی 
راننده را دیدیم متوجه ش�دیم س�ردار نقدی است 
ولی تش�ریفات که هیچ، راننده هم ندارد و خودش 

رانندگی می کند!
)خنده( پراید را که ممنوع کردند ما س��وار ش��ویم. سرلش��کر 
فیروزآبادی به من دستور سازمانی دادند که دیگر حق نداری با 

پراید جابه جا شوی.
الان هم همه از س�مند س�وار ش�دن ش�ما تعجب 

می کنند.
سمند که ماشین خوبی است! من واقعاً خوشم نمی آید از کالاهای 

خارجی استفاده کنم.
بله از دکتر عبدالله گنجی ش�نیدم که شما در طول 
دوران ریاس�ت تان بر س�ازمان بس�یج کلًا مصرف 
هرگونه کالای خارجی حتی موز را در دفترتان ممنوع 

اعلام کرده بودید!
این مربوط به دوران خدمت در بسیج نیست؛ 30 سال است که 

رویه من حتی در زندگی شخصی ام همین است.
خانواده هم با این موضوع موافق است؟

طبیعتاً بعضی جاها نتوانس��ته ام خانواده ام را راضی کنم که از 
کالاهای ایرانی اس��تفاده کنند اما در زندگی ش��خصی خودم 
همیشه این را رعایت کرده ام. برای امروز هم نیست برای حداقل 
20 یا 30 سال پیش است. من دائم اصرار داشتم بر مصرف کالای 
ایرانی. در محل کار هم چه در س��تاد کل چه در جاهای دیگر 
هیچ وقت اجازه ندادم میوه مثلًا موز که خارجی هست بخرند 
یا نگذاشتم چای خارجی بخرند. این ربطی به ساده زیستی هم 
ندارد. بعضی از این اقلام داخلی اش گران تر از خارجی است. این 
مربوط می شود به مشکلاتی که کشورمان دارد. الان اشتغال یکی 
از مشکلات جدی اس��ت. کی مقصر این اشکال است؟ همه ما. 
نمی شود فقط تقصیر را گردن دولت انداخت. دولت خیلی خطا 
کرده و به نظر من اصلًا در مسئله اشتغال بد عمل کرده است و 
خیلی از فرصت های اشتغال را که وجود دارد به خارجی ها داده 
است. مثلًا دولت اگر مصمم باشد می تواند بسیاری از اقلامی را 
که در صنعت نفت به کار می رود داخلی کند. این باعث می شود 
چند صد هزار شغل ایجاد شود. فقط کافی است وقت بدهد به 
شرکت نفت و شرکت های تابعه و مثلًا بگوید ظرف سه سال باید 
این اقلام را داخلی کنید. باور کنید تمام این ها با سرمایه مردم 
داخلی و کلی شغل ایجاد می ش��ود. این سهم دولت است اما ما 
مردم هم بی تقصیر نیستیم. مثلاً اگر ما میوه خارجی نخوریم چه 
می شود؟ می میریم؟ اگر موز خارجی نخوریم چه می شود؟ وقتی 
موز خارجی نخوردیم و کشاورز دید استقبال به موز داخلی است، 
آن وقت مثلًا بسیاری از زمین هایی که در سیستان و بلوچستان 
به صرفه است می رود زیر کشت موز. سدهای بسیاری زده شده 
است، زمین های بس��یاری زیر سدها رها ش��ده و کسي نرفته 
سرمایه گذاری کند و این ها را تبدیل به مزرعه کند. خب وقتی 
من ایرانی تصمیم گرفتم میوه ایرانی بخورم کشاورز با اشتیاق 
می رود می کارد و کلی اشتغال آفرینی می شود. من اگر آناناس 
نخورم نمی میرم منتها وقتی می بینم س��یب ایرانی که وقت و 

 مردم باید با دیدن زندگی مسئولان 
احساس آرامش کنند

گپ وگفتی صمیمی با سردار نقدی در باب سادگی و ساده زیستی مسئولان

من فکر می کنم حقوقی که الان می گیرم از سرم 
هم زیاد است. البته حقوقم یکی دو تومان بیشتر 
از این بود. به خاطر جایگاه فرماندهی آنچه که 
روی فیش می آم�د یک ضریب�ی می خورد و 
بیشتر می شد ولی نامه زدم به فرماندهی ستاد 
کل و خواستم به خاطر شرایطی که کشور دارد و 
مشکلات اقتصادی که مردم دارند آن ضریب را 
حذف کنند. البته بهتر است اینها را چاپ نکنید

اش�رافی گری برخ�ی مس�ئولان و تصویری 
که رسانه ها از مس�ئولان جمهوری اسلامی 
س�اخته اند در کنار هم کاری کرده که من در 
زندگی معمولی خودم وقتی مثلاً می روم میوه 
یا نان بخرم یک دفعه یک نفر می آید زیر گوشم 
می گوید سردار عجب کاری کردی تو! یا وقتی 
سوار مترو می شوم در فضای مجازی سروصدا 
بپیچ�د که نقدی س�وار مترو ش�ده اس�ت!

انرژی کارگر ایرانی و آب کشورمان برایش صرف شده می گندد و نابود می شود می خواهم دق کنم! 
لذا خود ما مردم علاوه بر دولت در قضیه بیکاری مقصریم و باید این را حل کنیم. در شرایط امروز 
که به نظرم استفاده از کالای خارجی که مشابه داخلی دارد، حرام است. حضرت آقا گفتند دولت 
مصرف کالاهای خارجی را بر خود حرام کند. بعد از این جمله من اگر در دستگاه دولتی بروم و ببینم 
مثلًا یک کالای خارجی را آورده اند به آن احس��اس حرمت دارم و اصلًا نمی توانم بخورم. احساس 
می کنم این حرام است چون فتوای رهبر ماس��ت. دولت بر خود حرام کند یعنی حرام است دیگر! 
الان شما بروید در دستگاه های تراز یک کشور می بینید روی میزشان چای خارجی است. البته الان 
وضع فروش چای داخلی خیلی بهتر شده است. در دوره های قبل ده ها تن، ده  ها تن گونی می شد 

و از بین می رفت.
هیچ وقت ش�ده در زندگی به ش�رایطی بخورید که واقعاً به قول مردم کارتان به مو 

رسیده باشد؟
قطعاً بوده است، مواقعی که خداوند ما را از این طریق آزمایش کند اما باز هم شکر خدا لنگ نماندیم. 

به نظر من خداوند به زندگی که در آن حرام نباشد، برکت می دهد.
می توانم بپرسم حقوق تان الان چقدر است؟

من حدود هفت و خرده ای حقوقم است. البته بهتر است این را چاپ نکنید. این حقوقی که من می گیرم 
حقوق متعارفی است که دولت مصوب قانونی کرده است. هیچ چیزی هم اضافه نمی گیرم. نه حق 

مأموریت می گیرم، نه اضافه کار. همان چیزی است که مجلس مصوب کرده است.
چرا چاپ نکنیم؟ اگر همین الان از مردم بیرون یک نفر در این ساختمان هست که در 
رده های فرماندهی سپاه است هیچ کس باور نمی کند شما این حقوق را بگیرید. همه 

فکر می کنند بالای 20 میلیون می گیرید!
)خنده( واقعاً این طور تصور می کنید؟ من که فکر می کنم حقوقی که الان می گیرم از سرم هم زیاد 
است. البته حقوقم یکی دو تومان بیشتر از این بود. به خاطر جایگاه فرماندهی آنچه که روی فیش 
می آمد یک ضریبی می خورد و بیشتر می شد ولی نامه زدم به فرماندهی ستاد کل و خواستم به خاطر 
شرایطی که کشور دارد و مشکلات اقتصادی که مردم دارند آن ضریب را حذف کنند. البته بهتر است 

اینها را چاپ نکنید.
چرا؟ اتفاقاً آیت الله فاطمی نیا می فرمایند بیان کار خیر اگر موجب تشویق دیگران 
به خیر شود ریا نیس�ت. به نظرم این کار شما می تواند الگوی بس�یار عالی برای آن 
نجومی بگیرهایی باش�د که با پررویی چش�م در دوربین می دوزند و می گویند این 
حقوقی که ما می گیریم مصوب دولت و قانونی اس�ت و س�هم مان از س�فره انقلاب 

است!
بله. اما دوست ندارم از خودم تعریف کنم. طوری بنویسید که از خودم تعریف نشود.

منزل تان شهید محلاتی است؟
بله در خانه های سازمانی می نشینیم.

در مصاحب�ه ب�ا روزنامه ش�رق فرم�وده بودید پس�ر یک تاجر پس�ته هس�تید؛ 
ساده زیستي ا ی که امروز دارید مسلکی است که پدر بزرگوارتان هم بر آن بود یا نه 

یک انتخاب شخصی بود؟
پدر مرحوم ما آدم خیلی ثروتمندی نبود. کش��اورزی می کرد و محصولات کش��اورزی خودش را 

تجارت می کرد.
اما من چون خودم رفس�نجانی هس�تم می دانم که کشاورزی پس�ته خیلی هم به 

کشاورزی نمی خورد.
)خنده( نه واقعاً پدر ما درآمدش آنچنانی نبود. بالا و پایین داشت و به تبع زندگی ما هم فراز و نشیب 
داشت. گاهی خیلی در تنگنا قرار می گرفتیم و دوره هایی هم خوب بود. در کل زندگی مان متوسط 
بود نه اشرافی نه به آن صورت فقیرانه. بعد هم فضای انقلاب ما را وارد این نوع زندگی کرد. لذا من به 
خاطر پیشینه زندگی پدرم چندان مجاهدتی برای ورود به این نوع از سبک زندگی نکردم. نبود که 

جهاد کنم از یک زندگی اشرافی یک دفعه خودم را تنزل بدهم به ساده زیستی.
بچه های تان هم الان همین طور هستند؟

بچه هایم یکی ش��ان معلم و در مدرسه است و حقوق معلمی می گیرد. یکی ش��ان هم که خانه دار و 

همسرش کارمند دولت است. یکی هم پیش خودمان در خانه است.
چطور از نظر تربیتی بچه ها را به گونه ای تربیت کردید که به فکر آقازادگی نیفتادند؟

من فکر می کنم بچه های من اصلًا خودشان نمی توانند اشرافی گری کنند. فضای عدالت خواهی ای 
دارند که حتی اگر ما هم گاهی بخواهیم زیاده روی کنیم بهمان تذکر می دهند!

از نظر تربیتی چه فضایی در خانه داشتید که بچه ها به اینجا رسیدند؟
بچه های ما در فضای فرمایشات امام و حضرت آقا رشد کرده اند.

این امتیاز خیلی بزرگی برای شماس�ت که با آن مش�غله ای ک�ه از اول انقلاب تا به 
امروز داشته اید الحمدلله توانسته اید بچه هایی تربیت کنید که مانند خودتان اهل 

»زی مؤمنانه« هستند.
اصلًا در این باره حرف نزنید. این عنایت خداست. شما درباره این موضوع هیچ چیز نگویید و نپرسید. 
خیلی ها هستند که آدم های فوق العاده ای هس��تند و بچه هایشان گرفتار شده اند. این یک آزمایش 
است و واقعاً ربطی به من و همس��رم ندارد و من دعا می کنم بچه هایم همین طوری باقی بمانند. از 
صمیم قلب خدا را شکر و از بچه هایم تشکر می کنم که خودشان را حفظ کرده اند. در همه این سال ها 
پیشنهادهای خیلی جذابی به بچه هایم شده است که این ها رد کرده اند. بارها پیشنهاد داشته اند که 
در فلان شرکت و فلان کارخانه ورود کنند اما وقتی با من مشورت کرده اند بهشان گفته ام در فضای 

اقتصادی وارد نشوید و آنها هم گذشت کرده اند و من بابت این دعاگویشان هستم.
خدا شما و فرزندانتان را حفظ کند. امروزه متأسفانه این تجمل گرایی در خانواده ها 
و جامعه هم پیدا شده و آن قدر کار سخت شده که بسیاری از هم سن و سال های من 
جرأت نمی کنند برای تشکیل خانواده قدم پیش بگذارند. به نظرتان چه عاملی باعث 

شد جامعه به این سمت کشیده شود؟
زندگی یک سری مسئولان و تشویقات ش��ان برای راه انداختن مانور تجمل و در کنار این تبلیغات 

رسانه ها خیلی در تغییر ذائقه مردم تأثیر گذاشت.
شما به عنوان یک مسئول در جمهوری اسلامی فرزندان تان چگونه ازدواج کردند؟ 
البته قبل از این که مجدد تذکر دهید بگویم که این سؤال را از باب فضولی نمی پرسم 
بلکه از این جهت می پرسم که به قول حضرت آقا »الناس علی الدین شماها« و زندگی 

شمای مسئول برای مردم الگو است.
)خنده( بچه های خود من در سالن های سپاه ازدواج کردند. یک امکانی برای پاسدارها و ارتشی هاست 
که خانواده های آنها می توانند از این سالن ها برای مراسم استفاده کنند. امکانی که مثلًا فرهنگیان و 
اساتید دانشگاه هم دارند و می توانند از سالن های فرهنگیان یا سالن های دانشگاه برای مراسم استفاده 
کنند. ما هم از همان امکانات استفاده کردیم. مهمانان هم ساده و غذا هم همان چیز متداولی بود که 

این سالن ها هر شب می دهند.
خانواده تان مشکلی نداشتند؟

نه اتفاقاً خیلی هم لذت بردند و فکر می کردند زیادی هم هست. چون می دانید نسل ما زندگی خیلی 
سخت تر از این را تجربه کرده است. ما نیمی از عمرمان را به گونه ای زندگی کرده ایم که هیچ کدام از 
امکانات امروز وجود نداشت و به همین خاطر به نظرمان زندگی های امروزی خیلی هم اشرافی است. 
مثلًا ازدواج خود من در یک خانه معمولی 100 متری برگزار شد. تازه آن موقع که ما در خانه مراسم 
گرفتیم خیلی هم کار تشریفاتی ای بود چون بیشتری ها در مسجد ازدواج می کردند لذا برای نسل ما 

زندگی متعارف امروزی خیلی هم رفاه است.
ممنونم از اینکه وقت گذاش�تید. امیدوارم خدا امثال ش�ما را در جمهوری اسلامی 

زیاد کند.
لطف دارید. البته من دوست داشتم همان طور که قبل از مصاحبه گفته بودم بیشتر درباره دیگران 

صحبت کنم ولی شما من را کشیدید به سمت مسائل شخصی.

با اینکه لباس شخصی پوشیده بود اما مثل همان لباس بسیجی 
همیشگی اش س�اده و چفیه بر دوش بود. خیلی صمیمی و گرم 
با چای ایرانی از ما پذیرایی کرد؛ هر چن�د آن قدر گرم صحبت 
شدیم که چای مان سرد ش�د. راضی نبود به زندگی شخصی اش بپردازیم؛ می گفت دوست 
ندارم از خودم صحبت کنم. بیش�تر تمایل داشت از یاران ش�هیدش بگوید اما با زرنگی ای 
که آخر هم موجب ش�د به ما تذکر دهد از خودش پرس�یدیم و ش�نیدیم. مسئول دفترش 
می گفت ذیل نامه تان بیت ش�عری از س�روده های خودشان نوش�ته اند با این مضمون که 
زندگی من مصداق »زی مؤمنانه« نیس�ت. متأس�فانه هر چه کردیم اج�ازه ندادند آن بیت 

ش�عر را چاپ کنیم. پرونده »زی مؤمنانه« این هفت�ه اختصاص دارد به س�ردار محمدرضا 
نقدی. او متولد 1340 در تهران اس�ت و از ابتدای انقلاب در رده های بالای فرماندهی سپاه 
مشغول خدمت بوده اس�ت. در پرونده کاری اش از فرماندهی لشکر 9 بدر دیده می شود تا 
فرماندهی سازمان بسیج مس�تضعفین و امروز هم که در کس�وت معاون هماهنگ کننده 
سپاه پاسداران مشغول خدمت اس�ت. مصاحبه با او که تمام شد، خوش�حال بودم که پای 
گفت وگو با مردی نشس�تم که برای خودش مصرف کالای خارجی را حرام اعلام کرده بود. 
سخت بود باور اینکه هنوز هستند مردانی از جنس شهید ذبیح الله عالی که نامه می زنند و 
درخواست کسر حقوق شان را دارند. مشروح این مصاحبه خواندنی در ادامه تقدیم می شود.

محمدصادق عبداللهی
    گفت وگو


